

Единая система публичной власти: понятие и общая характеристика

Югов Анатолий Александрович,
доцент кафедры конституционного права
Уральского государственного юридического университета,
кандидат юридических наук, доцент
aa.yugov@mail.ru

Автор статьи предлагает свой вариант осмысления конституционного понятия «единая система публичной власти». По его мнению, этот термин, прежде всего, использован в Конституции Российской Федерации как общеправовая категория, которая по масштабам отражения и выражения общественных отношений и структуре своего содержания является политико-правовым символом народовластия.

На основе проведенного комплексного исследования автор обращает внимание на то, что действующая Конституция Российской Федерации устанавливает и закрепляет пять форм публичной власти: а) прямая публичная власть; б) публичная государственная власть; в) публичная муниципальная власть; г) публичная общественная (корпоративная) власть; д) публичная международно-правовая власть.

Важнейшей составляющей в представлениях о содержании «единой системы публичной власти» является структура этой разновидности социальной власти. Автор считает, что ее образуют пять параметров: 1) конституционные формы демократии; 2) основные инструменты реализации публичной власти в лице институтов и органов публичной власти; 3) базовые категории институтов и органов публичной власти; 4) виды институтов и органов публичной власти; 5) внутривидовые организационно-правовые формы институтов и органов публичной власти.

Ключевые слова: публичная власть, единая система, структура, функции, формы реализации.

The Unified Public Government System: The Concept and General Characteristics

Anatoly A. Yugov
Associate Professor of the Department of Constitutional Law
of the Ural State Law University
PhD (Law), Associate Professor

The author of the article suggests his own version of understanding the constitutional concept of “integrated system of public power”. In his opinion, the Constitution of the Russian Federation uses this term primarily as a general legal category, which, in terms of its reflection and expression of social relations and the structure of its content, is a political and legal symbol of democracy.

On the basis of the comprehensive research the author draws attention to the fact that the current Constitution of the Russian Federation establishes and sets forth five forms of public power: a) direct public power; b) public state power; c) public municipal power; d) public nongovernmental (corporate) power; e) public international legal power.

The structure of the “integrated system of public power” is the most important component in understanding the content of this type of nongovernmental power. The author believes that it is formed by five parameters: 1) constitutional forms of democracy; 2) the main tools for the implementation of public power acting through public power institutions and bodies; 3) basic categories of public power institutions and bodies; 4) types of public power institutions and bodies, 5) intragroup organizational and legal forms of public power institutions and bodies.

Keywords: public authority, integrated system, structure, functions, forms of implementation.